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معاوندانشجوییباشگاهپژوهشگرانجوانونخبگاندانشگاهآزاداسلامیدرگفتوگوبا»فرهیختگان«مطرحکرد

باشگاه پژوهشگران جوان 
بزرگ ترین منبع نیروی انسانی 

در چشم انداز 1404 

»فرهیختگان«دادههایآماریپژوهشگاهعلوموفناوریایراندرحوزهپایاننامههارابررسیکرد

سهم هر یک از شهرهای کشور 
در پژوهش های دانشگاهی چقدر است؟

باشگاه پژوهشگران جوان و نخبگان، باشگاهی در قلب دانشگاه 

آزاد اسلامی برای حمایت از استعدادهای درخشان است؛ باشگاهی 

که تاکنون برای اجرایی کردن منویات مقام معظم رهبری برای 

جلوگیری از فرارمغزها گام های اساسی برداشته است. باشگاه 

پژوهشگران دانشگاه آزاد اسلامی طی 22 سال فعالیت خود در هر 

برهه ماموریت های خاصی متناسب با اهداف دانشگاه آزاد اسلامی 

داشته است و حالا در دوره جدید خود می خواهد هم راستا با هدف 

دانشگاه آزاد اسلامی که همان رسیدن به یک دانشگاه نسل چهارم 

است به عنوان موتور محرک این هدف عمل کند. یعنی نسل جوانی 

را تربیت کند که برای حل مسائل کشور توانمند هستند. 

فربد رزازی، معاون دانشجویی باشگاه پژوهشگران جوان و نخبگان 

دانشگاه آزاد اسلامی در گفت وگو با »فرهیختگان« می گوید قرار است 

ابتدا افرادی تربیت شوند که  انگیزه و خودباوری داشته و در قدم بعدی 

روحیه حل مساله داشته باشند؛ یعنی بلد باشند آسیب شناسی کرده 

و راه حل ارائه دهند. در قدم سوم از این افراد خواسته می شود کار 

توسعه دانش برای کاربرد را پیگیری کنند.

 به گفته او خروجی باشگاه پژوهشگران افرادی هستند که شخصیت 

پژوهشی دارند و این شخصیت را از طریق تجربه و مشق پژوهش به 

دست آورده اند. 

ساماندهی انجمن های علمی و دانشجویی سیاست دیگری است 

که قرار است در باشگاه پژوهشگران دنبال شود؛ آن طور که رزازی 

می گوید درحال حاضر حدود 210 انجمن فعال در دانشگاه آزاد 

اسلامی وجود دارند که البته قرار است این تعداد افزایش پیدا کند. 

به گفته او انجمن ها بازوی اجرایی و موتور محرکه فعالیت ها و 

دروازه اصلی ورود به باشگاه محسوب می شوند. به عبارت بهتر 

می توان گفت انجمن ها مصداق فعالیت های خودجوش دانشجویی 

هستند. باشگاه پژوهشگران دانشگاه آزاد اسلامی این روزها درحال 

سرمایه گذاری جدی در حوزه انجمن های علمی و دانشجویی است. 

مشروح این گفت وگو را در ادامه می خوانید.

باشگاهپژوهشگرانجوانونخبگاندرهردورهماموریتیرا

برعهدهداشتهاست؛ماموریتباشگاهدرحالحاضرچیست؟

در ابتدای سال مالی و تحصیلی جدید قرار داریم؛ به عبارتی از آنجایی 

که سال مالی و تحصیلی دانشگاه از ابتدای شهریور آغاز می شود 

در ابتدای سال کاری جدید خود هستیم. باشگاه پژوهشگران 

جوان و نخبگان دانشگاه آزاد اسلامی از ابتدای فعالیت خود یعنی 

طی 20سال گذشته دوره های مختلفی را برمبنای اهداف متفاوت 

دانشگاه دنبال کرده است؛ دانشگاه آزاد اسلامی ابتدا آموزش محور 

بوده و باشگاه نیز به عنوان فضای مکمل دانشگاه محل پژوهش بوده 

است؛ باشگاه پژوهشگران به دنبال این بوده که بتواند دانشگاه آزاد 

اسلامی را یک دانشگاه نسل دوم و پژوهشی کند. وقتی که دانشگاه 

آزاد اسلامی یک دانشگاه پژوهش محور و نسل دوم شد، نگاه باشگاه، 

نگاه ترویج کارآفرینی بود. باشگاه به دنبال این بوده است تا افراد 

کارآفرین بتوانند دانشگاه را به نسل سوم نزدیک کنند. زمانی که 

درآمد دانشگاه کاهش پیدا کرد، دانشگاه را به عنوان محلی برای 

درآمدزایی غیرشهریه ای دیدند و به محل کسب درآمد نیز موازی 

با کارآفرینی نگاه می کردند چنان که مراکز رشد و پارک های علم و 

فناوری راه اندازی شدند. 

از آنجایی که درحال حاضر چشم انداز دانشگاه رسیدن به یک 

دانشگاه نسل چهارم است و می خواهد یک دانشگاه اجتماعی و 

حل مساله باشد، چشم انداز باشگاه نیز این است که بتواند موتور 

محرک این هدف دانشگاه باشد. یعنی نسل جوانی را تربیت کند 

که به آینده امیدوار، نسبت به جامعه خود مسئولیت پذیر و برای حل 

مسائل کشور توانمند هستند. لذا برنامه هایی که در سال گذشته 

تدوین کردیم و در سال جدید تحصیلی آینده آنها را پیگیری و به طور 

ویژه این اهداف را دنبال خواهیم کرد. 

میخواهیمنیرویانسانیمتخصصودغدغهمند
تربیتکنیم

زمانی در باشگاه، هدف مان تولید مقاله بیشتر بود؛ به عبارتی نگاه مان 

در دانشگاه نسل دوم تولید علم بود. زمانی اختراع و کارآفرینی 

و حرکت به سمت تولید محصول و در برهه دیگر کسب درآمد را 

دنبال می کردیم اما الان نگاه مان این است که بتوانیم نیروی انسانی 

متخصص و دغدغه مند تربیت کنیم. بنابراین درحال حاضر خروجی 

باشگاه نیروهای انسانی است؛ تولید محصول مدنظر ما نیست. به 

بیان دیگر می خواهم بگویم چند نیروی متخصص و با چه ویژگی هایی 

را تحویل جامعه داده ایم. از این جهت در برنامه ها درصدد هستیم در 

ابتدا افرادی را تربیت کنیم که  انگیزه و خودباوری داشته و در قدم 

بعدی روحیه حل مساله داشته باشند؛ یعنی بلد باشند آسیب شناسی 

کرده و راه حل ارائه دهند. در قدم سوم از این افراد می خواهیم تا به 

 »R&D« جای آنکه در رمز دانش کار پژوهشی انجام دهند بتوانند کار

انجام دهند، یعنی کار توسعه دانش برای کاربرد را پیگیری کنند، 

چراکه این توانایی در کشور بسیار موردنیاز است. در چنین صورتی 

است که در کار گروهی و مدیریت نیز توانمند شده و توانمندی های 

مهارتی منجر به شغل آنها نیز رشد پیدا می کند. اینها اهدافی بوده 

که در برنامه های خود دنبال می کنیم. 

رویکردباشگاه،یادگیریازطریقتجربهکردناست
حمایتتانازنیرویانسانیمتخصصچگونهاست؟

در برنامه های میانه سال گذشته تا امروز، برنامه های ما به این سمت 

رفته است که حمایت از پژوهش را به معنای حمایت مستقیم مالی 

کمتر کرده و از یک ارگان و سازمان حمایت محور به یک سازمان 

و ارگان فعالیت محور تبدیل شویم. نمی خواهیم دانشجویان را 

به صورت کلاسیک آموزش دهیم یعنی دانشگاه خود این نقش را 

دارد و مبدا و مرجع آموزش کلاسیک است و ما نیازمند این نیستیم 

که این فرآیند را تکرار کنیم، چراکه دانشگاه خود این نقش را ایفا 

می کند. رویکرد باشگاه، یادگیری ازطریق تجربه کردن است. لذا 

آموزش ها و توانمندسازی کلاسیک به عنوان فعالیت های حداقلی 

و خودجوش دنبال خواهد شد. خروجی ما افرادی هستند که 

شخصیت پژوهشی دارند و این شخصیت را از طریق تجربه و مشق 

پژوهش به دست آورده اند. 

گفتیدبهسمتتربیتنیرویانسانیمتخصصبرایرسیدنبه

دانشگاهنسلچهارمحرکتمیکنید؛برایجذباستعدادهای

درخشانونیروهایتوانمندایرانیانمقیمخارجنیزبرنامهای

دارید؟

همان طور که گفتم یک برنامه در دست داریم تا افرادی که عضو اصلی 

باشگاه می شوند چه کسانی باشند. قطعا اعضای اصلی باشگاه 

افرادی هستند که دانشجوی دانشگاه آزاد اسلامی هستند و برنامه 

هدفمندی نیز برای تربیت آنها چیده شده است. اما باید از توانمندی 

افراد خارج از باشگاه نیز استفاده کنیم؛ درنتیجه جایگاه هایی نظیر 

عضو وابسته و عضو افتخاری تعریف کردیم. به دنبال این نیستیم 

تا از این افراد حمایت کنیم بلکه می خواهیم از توانمندی آنها برای 

توانمند کردن و رشد اعضای اصلی باشگاه و دانشجویان فعلی 

دانشگاه استفاده کنیم. بسیاری از افرادی که الان یا خارج از کشور 

هستند یا داخل کشور بوده اما دیگر دانشجوی دانشگاه آزاد اسلامی 

نیستند، نیازمند حمایت های مادی مستقیم نیستند چون بودجه 

دانشگاه به حمایت از دانشجویان خود نیز نمی رسد. این افراد نیازمند 

حمایت شغلی و معنوی هستند که به خصوص ازطریق تفاهمنامه ها 

ایجاد می شود. با توجه اینکه باشگاه یک نوع مرکزیت برای هدایت 

استعدادهای مختلف دارد، بسیاری از این اعضا که قبلا دانشجوی 

دانشگاه آزاد اسلامی بوده یا در خارج از کشور حضور دارند می توانند 

از امکاناتی که توسط تفاهمنامه ها برای ارتقای حرفه ای و تسهیلات 

شغلی و زندگی آنها ایجاد می شود، استفاده کنند. 

مترکردندانشگاههابامقاله
درابعادجهانیمتحولشدهاست

همانطورکهگفتیددررویکردجدیدبهسمتمقالهمحوریو

تولیدمقالهحرکتنمیکنید؛اماانتشارمقالاتدرپایگاههای

خارجیمثلاسکپوسباعثصعودرکوردعلمیدانشگاهبین

دانشگاههایجهانمیشود.الانچندمقالهدرپایگاههای

خارجیوجودداردکهبهنامباشگاهپژوهشگرانجوانونخبگان

دانشگاهآزاداسلامیاست؟

آمار دقیقی از این مقالات ندارم اما پیش از این بخش قابل توجهی از 

مقالاتی که از دانشگاه آزاد اسلامی در پایگاه های علمی ثبت می شد 

به نام باشگاه پژوهشگران جوان بود. اما باید به این نکته توجه کرد که 

بخش تحصیلات تکمیلی دانشگاه به طور جدی رشد کرده و تولید علم 

به معنی کلاسیک، یعنی انجام پژوهش مرز دانش و سپس استخراج 

مقاله )گزارش دادن پژوهش به صورت مقاله( به صورت یک روند 

جاری و کلاسیک محیط های دانشگاهی تبدیل شده است. زمانی 

باشگاه این ماموریت را برعهده داشت که دانشگاه در تولید مقالات 

ضعف داشته یعنی تعداد مقالات آن کم بوده است، به همین دلیل 

باشگاه تعداد زیادی از مقالات را عهده دار می شد. درحال حاضر 

با توجه به اینکه دانشگاه این ماموریت را به خوبی انجام می دهد 

و تحصیلات تکمیلی در مقطع ارشد و دکتری موظف به تولید علم 

است، برای ماموریت رسمی باشگاه نمی توان این موضوع را در نظر 

گرفت. اگرچه طرح های پژوهشی که درحال حاضر در باشگاه انجام 

می شود منجر به محصول، اختراع و مقاله می شوند و ما جلوی این 

موضوع را نمی گیریم اما رویکرد و نگاه باشگاه به این سمت نیست. 

الان نیاز و چشم انداز دانشگاه این نیست که به سمت پژوهش مرز 

دانش حرکت کنیم؛ متر کردن دانشگاه ها با مقاله در ابعاد جهانی 

نیز متحول شده است، به عبارتی روش قبلی اندازه گیری دانشگاه ها 

نیز مانند قبل خریدار ندارد. 

افرادفقطبرمبنایاینکهاستعدادیدارندیاخیر
شناساییمیشوند

دریکسالگذشتهدرآییننامههایباشگاهتغییراتیایجاد

شد؛بهطورمثالآییننامهعضویتدانشجوییودانشآموزی

تغییرکرد.علتاینتغییراتچهبود؟

در سال مالی گذشته از دیدگاه قواعد و آیین نامه ها نیازمند بازنگری 

بودیم تا بتوانیم توسط این آیین نامه ها و دستورالعمل ها به اهدافی 

که به عنوان چشم انداز باشگاه ترسیم کردیم، برسیم. در همین راستا 

آیین نامه عضویت دانشجویی و دانش آموزی تغییر کرد، به گونه ای که 

بیشتر به دانشجویان خودمان سرویس دهد؛ به خصوص حمایت های 

مالی دانشگاه مستقیما به دانشجویان و دانش آموزان خودمان 

اختصاص پیدا کند نه افراد دیگری که خارج از مجموعه دانشگاه 

هستند. دومین نگاه مان در این آیین نامه این بود که استعدادها و 

توجه به دستاوردهای آنها، فقط برمبنای اینکه استعدادی دارند 

یا خیر شناسایی شوند؛ یعنی نگاه حداقلی به دستاوردها برای 

انتخاب استعداد باشد. به عبارتی به این صورت نباشد که کسی که 

دستاوردهای زیادی دارد از جهت عضویت فرد برجسته تری حساب 

شود، چراکه افراد باید در ساختار باشگاه پژوهشگران با فعالیت های 

خود کم کم رشد کنند. 

آیین نامه تسهیلات نیز تغییر کرد و تلاش شد بستری برای استفاده 

از ظرفیت های کشور برای رشد اعضای باشگاه و تمام دانشجویان 

و دانش آموزان مرتبط با دانشگاه آزاد اسلامی مهیا شود. آیین نامه 

نظارت و ارزیابی باشگاه ها نیز تغییر کرد و آیین نامه انجمن های علمی 

دانشجویی ان شاءالله به زودی در هیات امنای دانشگاه آزاد اسلامی 

نیز مصوب خواهد شد تا شاهد تحرک جدیدی در انجمن های علمی 

باشیم. این فرآیند همچنان نیز ادامه دارد و در سال جدید این رویکرد 

را به صورت پویا و زنده پیگیری خواهیم کرد. 

دربخشمسابقاتچهاتفاقاتیافتاد؟پیشازشیوعکرونااین

مسابقاتبهصورتحضوریبودامابعدازشیوعاینبیماریبه

صورتمجازیدنبالشد.الاناینمسابقاتدرچهمرحلهای

استوچندمسابقهانجامشدهاست؟

در بخش مسابقات برنامه مان این است که از مسابقات کلاسیک و 

شناخته شده فاصله بیشتری بگیریم و سعی کنیم اکثر رشته های 

تحصیلی را با تنوع مسابقات خود بپوشانیم. مسابقات جدید برمبنای 

نیازهای کشور طراحی شده و مشکلات واقعی کشور را با حمایت 

صنایع در سال جدید به عنوان مسابقه بین دانشجویان برگزار خواهیم 

کرد. همچنین مسابقات خارجی را بررسی و بومی کرده و از این 

موضوع نیز غافل نیستیم. سال گذشته به تعداد استان ها، مسابقه 

ملی طراحی کردیم و تا پیش از شیوع ویروس کرونا، برنامه ریزی و 

اجرای 28 مسابقه آغاز و بیشتر از 10 مسابقه اجرا و نتایج آن نیز 

اعلام شد. این مسابقات مبنای ایجاد  انگیزه و شور و هیجان علمی 

است و به دانشجویان کمک می کند تا در فضای علمی اشتیاق 

خود را نشان دهند. 

بعد از شیوع کرونا به علت آنکه نمی توانستیم این مسابقات را به صورت 

حضوری برگزار کنیم به سمت برنامه های مجازی حرکت کردیم. نکته 

کلیدی مسابقات این است که جایزه مسابقات نیز از جنس فعالیت 

بوده و طرح پژوهشی را به عنوان جایزه به دانشجویان خواهیم داد. 

درحال حاضر نیز در هفته چند مسابقه مجازی در باشگاه های 

مختلف کشور برگزار می شود. این موضوع کمک کرد که بتوانیم 

از فضای مجازی استفاده و در حال حاضر در این زمینه مسلط تر 

عمل می کنیم. 

انجمنهادروازهاصلیورودبهباشگاهمحسوبمیشوند
برنامهشمابرایانجمنهایعلمیدانشجوییچیست؟

انجمن های علمی و دانشجویی در یک سال گذشته، یعنی قبل از 

تغییر رویکردمان، در اختیار باشگاه نبود و یک وقفه ای نیز در هدایت 

آنها ایجاد شده و عملا فعالیت انجمن ها کم شده بود. الان به عنوان 

بازوی اجرایی و موتورمحرکه فعالیت ها به انجمن ها نگاه می کنیم و 

درنتیجه کل دانشجویان دانشگاه آزاد اسلامی )حتی اگر عضو اصلی 

باشگاه نباشند( ازطریق انجمن ها مخاطب باشگاه پژوهشگران و 

نخبگان جوان هستند؛ بنابراین انجمن ها دروازه اصلی ورود به باشگاه 

محسوب می شوند. به عبارت بهتر می توان گفت انجمن ها مصداق 

فعالیت های خودجوش دانشجویی هستند. به همین دلیل درحال 

سرمایه گذاری جدی در حوزه انجمن های علمی و دانشجویی بوده و 

امیدواریم محمل کارهای باشگاهی دانشجویان حاضر در انجمن ها 

از جهت اجرایی و مدیریتی باشند نه روسا و مدیران باشگاه ها. هدایت 

کلی به عهده همکاران در حوزه مدیریتی و اعضای هیات علمی 

خواهد بود. کمیسیون انجمن ها فعال شده و در سال تحصیلی 

جدید این موضوع را به صورت جدی تر در برنامه داریم. 

درانجمنهادخالتحداقلیاجراییخواهیمداشت
ارزیابیانجمنهارانیزدردستورکاردارید؟

کاری که در سال تحصیلی آینده در دستورکار داریم، ارزیابی 

انجمن هاست که آیین نامه آن آماده شده و اجرایی خواهد شد و 

براساس آن، امیدواریم این ارزیابی محمل فعال سازی و جهت دهی 

به حرکت های انجمنی دانشجویی باشد تا انجمن ها بتوانند 

جهت گیری فعالیت های خود را براساس معیارهای ارزیابی شکل 

دهند. در انجمن ها تلاش می کنیم دخالت حداقلی اجرایی داشته 

باشیم و فقط از نظر ارائه معیارهای ارزیابی جهت دهی را انجام داده 

و کار را به خود دانشجویان بسپاریم. 

در حوزه انجمن های علمی و دانشجویی در سال تحصیلی آینده، 

شبکه سازی اعضای انجمن ها و باشگاه پژوهشگران را در دستورکار 

داریم تا بزرگ ترین شبکه علمی دانشجویی کشور را ایجاد کنیم که 

امیدواریم نتایج آن برای کشور مثمرثمر باشد. این شبکه هم افزایی 

اعضا و هم افزایی انجمن و اعضای باشگاه را ایجاد خواهد کرد و به 

نظر می آید این موضوع می تواند باعث ارتباطات علمی، ترویج علم 

و ایجاد یک پروفایل به ازای هر فرد فعال انجمنی و هر فرد فعال در 

باشگاه باشد. اصولا یک انجمن خود یک شبکه محلی محسوب 

می شود و ما به دنبال ایجاد یک شبکه کشوری با حضور گروه هایی 

به اسم انجمن هستیم. 

حضور21۰انجمنفعالدردانشگاهآزاداسلامی
درحالحاضرچندانجمنفعالدرباشگاهپژوهشگرانوجود

دارد؟

در طول زمان و در طول عمر دانشگاه آزاد اسلامی انجمن های زیادی 

متولد شده بودند که بعد از تولد به دلایل مختلف، تعطیل شده و 

دانشجویی در آنها فعال نبود؛ به عبارتی یک مجوز روی کاغذ بودند. 

ما باید حجم زیاد این انجمن ها را سازماندهی می کردیم تا ببینیم 

چند انجمن فعال داریم. درحال حاضر در کل دانشگاه آزاد اسلامی 

حدود 210 انجمن فعال داریم ولی اینها انجمن هایی هستند که 

درحال فعالیت بوده و دانشجو در آنها حضور دارد. برایمان مهم 

است که انجمن های فعال و غیرفعال را احصا کنیم، چراکه به دنبال 

حمایت از آنها بوده و می خواهیم مستقیما به برنامه های آنها بودجه 

اختصاص داده و درعین حال فعالیت های آنها را در محیط دانشگاه 

تسهیل کنیم. وقتی تعداد زیادی انجمن غیرفعال در دانشگاه حضور 

داشته باشد انجمن ها جدی گرفته نمی شوند. امیدواریم انجمن های 

فعال گسترش پیدا کرده و هر رشته ای در هر واحد دانشگاهی حداقل 

یک انجمن داشته باشد. به عبارتی تمام دانشجویان دانشگاه با یک 

انجمن پوشش داده شوند و در این صورت دست باشگاه به تمام 

دانشجویان خواهد رسید. 

ایجادشبکهایبرایدسترسیاعضایانجمنهابهیکدیگر
چراحتییکاتحادیهبرایانجمنهاوجودندارد؟

برنامه ابتدایی این بود که این اتحادیه را ایجاد کنیم اما دیدیم علاوه بر 

اتحادیه احتیاج دارند تا مدیران آنها مثل یک صنف بتوانند با هم 

تعامل داشته و تک تک اعضا نیز باید بتوانند با یکدیگر تعامل کنند. 

بنابراین به این نتیجه رسیدیم که شبکه ای احتیاج داریم تا اعضای 

انجمن ها در یک بستر مجازی بتوانند به یکدیگر دسترسی داشته 

باشند. درنتیجه اگر به طور مثال 20 انجمن فعال در زمینه مهندسی 

عمران وجود دارد و هرکدام 100 عضو دارند باید بتوانیم مدلی را 

پیاده کنیم که دوهزار نفر در یک انجمن عمران بتوانند از قابلیت ها 

و رسوب دانشی که در این انجمن ها ایجاد می شود، استفاده کنند. 

با این اوصاف نیازمند چیزی بیشتر از اتحادیه هستیم و کوچک ترین 

برنامه شبکه سازی ایجاد اتحادیه است. چیزی که بیشتر به آن نیاز 

داریم یک محیط شبکه شده اعضایی است که در انجمن ها حاضر 

هستند )ازجمله مدیران دانشجویی و تمام دانشجویان فعال(. نکته 

دیگر اینکه انجمن های علمی دانشجویی وظیفه صنفی ندارند 

و اساسنامه انجمن ها نیز آنها را از فعالیت های حزبی، جناحی و 

سیاسی برحذر می دارد و عنوان اتحادیه این خطر را ایجاد می کند 

که ما را به سمت یک نگاه صنفی ببرد، درحالی که نگاه شبکه این 

مساله را ایجاد نمی کند. 

درزمینهاعطایطرحپژوهشیبهدانشجویانچگونهعمل

میکنید؟

ابزار جدی فعالیت های پژوهشی باشگاه، اعطای طرح پژوهشی 

به دانشجویان بوده است. از زمستان سال گذشته برنامه ای را با نام 

تولیدمادهاولیهداروییرمدیسیوردرایران

حسین وطن پور، مدیرکل دفتر فناوری سلامت وزارت بهداشت در گفت وگو با مهر، اظهار داشت: »رمدیسیور و فاویپیراویر 

ازجمله دارو هایی بودند که برای درمان کروناویروس مطرح شدند و ما هم به عنوان وزارت بهداشت اعلام کردیم که از 

شرکت  های دانش بنیان و هسته  های فناور برای تحقیقات در این حوزه  ها حمایت می کنیم. ضمن اینکه از وقتی برای 

یک دارو کار مطالعاتی آغاز می شود، ۶ ماه طول می کشد تا بتوان به تولید آن دست یافت. 

در حال حاضر هم چند شرکت دانش بنیان در تولید ماده اولیه و تولید محصول نهایی رمدیسیور موفقیت  هایی را کسب 

کرده اند و ما در انتظار نتایج کارآزمایی  های انجام شده در ایران و جهان هستیم.« 

وی یادآور شد: »اکنون در دنیا نیز بحث رمدیسیور داغ است و در آمریکا این دارو برای درمان کرونا تایید اولیه شده، 

اما هنوز تاییدیه سازمان دارویی این کشور )FDA( را برای ورود به بازار دارویی دریافت نکرده است. همچنین در 

اروپا هم تایید اولیه انجام شده و آنها هم در انتظار کارآزمایی بالینی هستند و هنوز وارد بازار دارویی نشده است.«

وطن پور اظهار داشت: »کارآزمایی بالینی رمدیسیور در ایران هم درحال انجام است و شواهدی هم پیدا شده که این 

دارو در بهبود و درمان بیماران مبتلا به کرونا موثر بوده، اما هنوز وارد لیست سازمان غذا و داروی کشور به عنوان یک 

دارو نشده است و ما هم منتظر تایید نهایی آن هستیم.«

شرکتبیشازیکمیلیوندانشجودردورههایمجازیمعارفاسلامی

در  مقام معظم رهبری  نمایندگی  نهاد  رستمی،  رئیس  مصطفی 

دانشگاه  ها گفت: »بیش از یک میلیون و 12۹ هزار دانشجو از ابتدای 

غیرحضوری شدن آموزش  های دانشگاه  ها در دوره  های مجازی معارف 

اسلامی شرکت کردند.« وی اظهار داشت: »در این مدت بیش از ۵00 

هزار نفر کاربر جدید به مرکز آموزش مجازی دانشگاهیان اضافه شدند و 

درحال حاضر بیش از یک میلیون و ۷00 هزار کاربر از این مرکز استفاده 

می کنند. همچنین بیش از یک میلیارد و 800 میلیون بازدید از سامانه 

آموزش مجازی این نهاد در دوران کرونا به ثبت رسید.«  رئیس نهاد 

نمایندگی مقام معظم رهبری در دانشگاه  ها خاطرنشان کرد: »به جز 

تعداد محدودی از دانشگاه  ها که زیرساخت آموزش مجازی داشتند، 

اکثریت آموزش مجازی معارف اسلامی از سوی این نهاد برگزار و بیش 

از 1۷ میلیون آزمون در ترم جاری انجام شد.«

سهم۰/5درصدیپژوهشدرتولیدناخالصداخلی

مهدی کشمیری، قائم  مقام معاون پژوهش وزارت علوم، تحقیقات و فناوری 

در گفت وگو با فارس، از پیگیری موضوع تغییرات احتمالی قوانین مالیاتی 

مربوط به  بخش پژوهش در کشور خبر داد و اظهار داشت: »قرار بوده منابع و 

اعتباراتی درراستای برنامه  های کشور به  بخش پژوهش و فناوری کشور تزریق 

 )GDP( شود و با این برنامه ها، سهم پژوهش و فناوری در تولید ناخالص داخلی

به چهار درصد برسد، درحالی که در عمل هنوز به سختی می توانیم بگوییم به 

0/۵ درصد رسیده ایم.  بخش پژوهش و فناوری کشور هنوز حوزه جوانی است و 

معتقدیم هنوز نیازمند مراقبت، سرمایه گذاری و حمایت عمومی کشور است.«

وی تصریح کرد: »مدافع این هستیم که فضای پژوهش و فناوری کشور باز 

هم موردحمایت قرار گیرد و به دو دلیل گفته شده، موافقیم که این تغییرات 

مالیاتی جدید پیشنهاد شده یا انجام نشود یا حتی همان رویه ای که قبلا 

بوده، باز هم درجهت حمایت بیشتر از  بخش پژوهش و فناوری تقویت شود.«

طراحانسوالاتکنکورکماکاندرقرنطینهمیمانند

ابراهیم خدایی، رئیس سازمان سنجش آموزش کشور در گفت وگو با فارس، درباره قرنطینه سوالات کنکور و طراحان 

سوال گفت: »با توجه به اینکه زمان  آزمون  های دکتری و کارشناسی ارشد به تعویق افتاده است، قرنطینه آزمون  ها 

باز نشده که بخواهد مجددا بسته شود و هیچ اعزامی درمورد سوالات آزمون صورت نگرفته است.«  

رئیس سازمان سنجش آ موزش کشور افزود: »افرادی که طراح سوال بودند، سالم هستند و قبل از ورود به قرنطینه 

آزمون  ها تست  داده اند و مشکلی وجود ندارد، این افراد با توجه به تعویق زمان برگزاری آ زمون  ها باید مدت بیشتری 

در قرنطینه بمانند.« 

خدایی با تشکر از وزیر بهداشت درباره نامه ابلاغ شده به معاون بهداشتی وزارت بهداشت، گفت: »این نامه برای 

اجرای پروتکل  های بهداشتی برگزاری آزمون  هاست، سازمان سنجش و مرکز سنجش وزارت بهداشت با هماهنگی  

معاونت بهداشتی دستورالعمل  ها را اجرا می کنند.«  

وی افزود: »قسمتی از پروتکل  های بهداشتی آ زمون  ها مصوب ستاد ملی مقابله با کروناست و  بخشی نیز مسائلی 

بود که در دوره کرونا به آن رسیده بودیم که با نامه وزیر بهداشت، معاونت بهداشتی وزارت بهداشت به هماهنگی  

در زمینه اجرای دستورالعمل  های بهداشتی در کنکور ها موظف شده است.«

حذفکنکورارشدودکتری،اولینقدمساماندهیسنجشدانشگاهها

سعیدرضا عاملی، دبیر شورای عالی انقلاب فرهنگی با اشاره به موضوع سهمیه  های کنکور خاطرنشان کرد: 

»لایحه ساماندهی سهمیه  های ورود به مقاطع مختلف آموزش عالی و اصلاح قوانین سهمیه با عنوان »لایحه 

توزیع عادلانه فرصت  ها و امکانات تحصیلی در آموزش عالی« ازسـوی وزارت علوم و بهداشـت به هیات دولت 

رفت که در این لایحه سـهمیه  های کنکور از 1۹ مورد به سـه مورد کاهش یافته اسـت.« 

وی ادامـه داد: »دولـت ایـن لایحـه را بـه شـورای عالی انقـلاب فرهنگـی ارجاع داده اسـت کـه طبیعتا دبیرخانه 

نقش هماهنگ کننده بین شـورای عالی انقلاب فرهنگی و مجلس شـورای اسـلامی را ایفا خواهد کرد.« دبیر 

شورای عالی انقلاب فرهنگی با بیان اینکه تجربه  های مختلفی برای کنکور در دنیا وجود دارد، افزود: »کنکور 

به عنـوان آزمونـی کـه در چهـار سـاعت سرنوشـت دانش آموز همراه بـا اضطراب، نگرانی و فشـار عصبی تعیین 

می شود، روش دقیقی نیست. برگزاری این نحوه امتحان عمومی در اکثر کشور های جهان متداول نیست.« 

وی تصریـح کـرد: »به عنـوان اولیـن اقـدام در سـاماندهی نظـام سـنجش و پذیـرش دانشـگاه ها، کنکـور 

کارشناسی ارشـد و دکتـری بایـد حـذف شـود و اختیـار آزمـون و پذیرش دانشـجو در این مقاطع به دانشـگاه  ها 

داده شـود.«

شناسایی7هزاراقداممردمیونوآورانهدرچالشکرونا

حسین  زاده قشمی، دبیر اجرایی ستاد چالش کرونا در گفت وگو با فارس گفت: »موفق به شناسایی هفت هزار 

اقدام مردمی و نوآورانه در چالش کرونا شدیم. چالش کرونا با تکیه بر قدرت هوش جمعی درجهت مردمی سازی 

فرآیند حل مسائل پدیده کرونا به وجود آمد و فعالیت ما از 1۴ فروردین ماه آغاز و تا پایان ماه مبارک رمضان یعنی 

پنجم خردادماه مجددا تمدید شد که شروع داوری  ها نیز از ۶ خرداد آغاز شده و تا پایان این ماه ادامه پیدا کرد.« 

وی ادامه داد: »داوری  های تخصصی در سه گروه کسب وکار،  حکمرانی و سیاستگذاری و پزشکی داشتیم و 

تا امروز از بیش از 2۵00 نوآور به صورت مستقیم برای شرکت در چالش کرونا دعوت کرده ایم تا پیشنهادهای 

خود را در پاسخ به این چالش در سامانه کندو ثبت کنند و درعین حال حدود هفت هزار نوآور رصد و شناسایی 

شده اند.«  زاده قشمی تصریح کرد: »از بین نوآوران حدود ۶ هزار فعال اجتماعی مرتبط با موضوع چالش و ۹۶0 

شرکت دانش بنیان، ۷2 کانون تفکر و مراکز پژوهشی و هزار و ۳00 مجموعه نوپا را شناسایی کرده ایم؛ البته از 

برخی مجموعه  ها به صورت مستقیم و غیرمستقیم نیز دعوت کرده ایم تا در این چالش حضور داشته باشند. با 

توجه به اینکه چالش نوآوری باز کرونا، مشارکت شبکه قدرتمندی از حامیان را به خود جلب کرده، در این بین 

از ۳0 حامی دعوت و تاکنون موافقت حامیان برای سرمایه گذاری روی بیش از 20 پیشنهاد را جلب کرده ایم.«

فراخوان طرح های تحقیقاتی )فطرت( آغاز کردیم. این برنامه شامل 

یک قسمت هسته ای است که در این قسمت طرحی به عنوان مشق 

پژوهش بر مبنای محورهای اعلام شده که در هر فصل اعلام می شود 

به دانشجویان داده می شود. این طرح در فصل بهار و تابستان 

براساس موضوعات مرتبط با کرونا )موضوعات اجتماعی، پزشکی، 

مهندسی، علوم انسانی و... ( اعلام شد. این مشق و فعالیت پژوهشی 

به صورت مستقیم توسط اعطای گرنت پژوهشی به دانشجو حمایت 

شده و با یک رویداد ابتدایی تکمیل می شود تا بتواند دانشجویان 

بیشتری را تحت پوشش قرار دهد. 

اینرویدادانتخابیبهچهشکلاست؟

 با توجه به اینکه بودجه طرح های پژوهشی محدود است و ما 

نمی توانیم به تمام دانشجویان دانشگاه و حتی تمام اعضای باشگاه 

طرح اعطا کنیم، طرح های پیشنهادی را با یک رویداد به طرح های 

انتخاب شده تبدیل می کنیم. دانشجویانی که وارد فرآیند طرح 

می شوند در ادامه نیازمند توانمند سازی پژوهشی هستند یعنی باید 

پژوهش را به شکل تجربی و دوره های کوتاه مدت و وبینار هایی که در 

این راستا برگزار می شود یاد بگیرند. امیدواریم این برنامه تاثیر خود را 

در توسعه نیروی انسانی دانشگاه آزاد اسلامی به طور جدی داشته 

باشد و دانشجویان توانمندی را براساس مدل طرح های تحقیقاتی 

که محور فعالیت های آینده خواهد بود، تربیت کنیم. 

دانشجویانبراساسفعالیتهایدانشجومحور
توانمندمیشوند

برایتوانمندسازیدانشجویانچگونهعملمیکنید؟آیااز

همانروشآموزشیکهدرکلاسدرسدانشگاهوجوددارد

استفادهمیشود؟

برنامه های توانمندسازی مان در زمینه دانشجویی این است که 

دانشجویان براساس فعالیت های دانشجومحور )یا به صورت 

خودجوش یا به شکل فعالیت های انجمنی( توانمند شوند. واقعیت 

این است که نمی توانیم مدل کلاسیک یا کارگاهی آموزش را حذف 

کنیم، چراکه مدل آکادمیک نیز مورد احتیاج است. اما نگاه مان 

آموزش موضوعاتی نیست که سر کلاس به دانشجویان یاد داده 

می شود بلکه باید آموزش مکمل نیز داشته باشیم. این آموزش 

مکمل از دیدگاه توانمندسازی برای اینکه به حرفه و شغل منجر شود، 

توانمندسازی در زمینه هایی که یک پژوهشگر به عنوان ابزار پژوهش 

احتیاج دارد و البته برنامه های مشترکی که با صاحبان مشاغل و 

صنایع دنبال می کنیم، خواهد بود. ان شاءالله در سال پیش رو 

تفاهمنامه هایی که در رشته های مختلف تحصیلی در جریان داریم و 

همچنین تفاهمنامه هایی که در دست داریم باعث شود برنامه های 

مشترکی را با صاحبان صنایع داشته باشیم تا علمی که دانشجویان 

سر کلاس یاد گرفتند به مهارتی تبدیل شود که در محیط های شغلی 

به آن احتیاج دارند. این برنامه ها در شرایط حاضر بیشتر غیرحضوری 

و به صورت وبینار است. 

فرآیندترویجعلمرادردستورکارقرارداده
وکمتربهدنبالتولیدعلمهستیم

از جهت سازماندهی محتوایی و سازماندهی شبکه مدرسین این 

دوره ها به دنبال یک دیدگاه مدیریت دانش هستیم؛ این مدیریت 

دانش یک محیط پویاست و در عین حال محتوای ماندگاری را 

ایجاد می کند که در این زمینه برنامه ریزی لازم انجام شده است 

و ان شاءالله در سال جدید با ابزارهای بر مبنای فناوری اطلاعات 

این مدل مدیریت دانش را پیاده خواهیم کرد. در این فرآیند ترویج 

علم را در دستور کار قرار داده و کمتر به دنبال تولید علم هستیم. به 

عبارت بهتر می خواهیم علم را به مهارتی که ارزش فعالیت شغلی 

و حرفه ای دارد تبدیل کنیم و ان شاءالله باشگاه در آینده نزدیک 

به عنوان بزرگ ترین ناشر ترویجی علمی کشور شناخته خواهد شد 

و فکر می کنم با توجه به ابعاد دانشگاه، تعداد اعضای هیات علمی 

و دیگر ظرفیت های بتواند در این زمینه پیش رود. 

ارائهتسهیلاتبهاعضایباشگاهبرچهاصولومبناییاست؟

نگاه مان در سال گذشته در زمینه تسهیلات یک چرخش جدی 

داشته است؛ در سال های گذشته، نگاه ارائه تسهیلات به عنوان جایزه 

فعالیت شناخته می شد اما الان تسهیلات را برای انجام فعالیت ارائه 

می دهیم. نمونه آن همین طرح های پژوهشی است؛ این طرح ها 

مدلی است که در آن مستقیما به دانشجو پول می دهیم که بتواند 

پروژه خود را انجام دهد. درواقع به او نمی گوییم اگر پروژه خود را انجام 

داده و مقاله چاپ کرد به او تسهیلات به عنوان جایزه مقاله می دهیم. 

درزمینهارائهتسهیلاتمحدودیتمنابعندارید؟

با توجه به محدودیت منابعی که در زمینه تسهیلات داریم به شدت 

دنبال این هستیم تا منابع بودجه ای را که از داخل دانشگاه جذب 

می کنیم صرف فعالیت های باشگاهی کرده و در عین حال تسهیلاتی 

را چه مادی و چه معنوی از خارج دانشگاه جذب کنیم؛ به طور 

مثال امکانات تامین شغل، امکانات خدمت سربازی و امکانات 

توانمندسازی با صنایع و سازمان هایی که هدایت شغلی برعهده 

دارند. تفاهمنامه ای که زمستان سال گذشته در همین راستا با 

ستاد نانو به امضا رسید، محیط مناسبی را برای رشد دانشجویان در 

این زمینه ایجاد کرد. همچنین تفاهمنامه ای که با وزارت کار برای 

کارورزی و اشتغال دانشجویان منعقد شد، محیط مناسبی را برای 

رشد دانشجویان در زمینه شغل یابی حین و بعد از تحصیل ایجاد کرد. 

جذباستعدادهایدرخشانباشگاه
بهعنوانعضوهیاتعلمیدانشگاه

به نظر می رسد دانشگاه آزاد اسلامی نیز به عنوان یک سازمان بزرگ 

جایگاه مهم برای جذب دانشجویان توانا خواهد بود و ان شاءالله این 

بستر سال آینده اجرایی خواهد شد. البته این بستر روی کاغذ فراهم 

شده اما باید به دستورالعمل هایی اجرایی تبدیل شود. این موضوع 

را در دانشگاه پیگیری و رضایت بخش های مختلف دانشگاه را جلب 

کردیم. چه در زمینه جذب همکاران در بخش کارکنان و چه در 

بخش توانایی دانشجویان در آزمایشگاه و مراکز تحقیقاتی و جذب 

دانشجویان توانا به خصوص استعدادهای درخشان باشگاه به عنوان 

عضو هیات علمی تا امکان استفاده اعضا از دانشگاه به عنوان محیط 

شغلی در سال جدید مهیا شود. 

درعضوگیریدانشآموزیچهتغییراتیایجادشدهاست؟

در زمینه معاونت دانش آموزی نیز فعالیت هایی انجام شد؛ در 

زمینه دانشجویی می توانیم غیرمتمرکز رفتار کنیم و به ازای هر 

واحد دانشگاهی باشگاهی داشته باشیم و این باشگاه مدیریت 

فعالیت های باشگاهی داخل واحد را برعهده بگیرد. اما این مدل 

برای مدارس قابل اجرا نیست. بنابراین برنامه ریزی به صورت 

متمرکز انجام شده است و سال گذشته مسابقات کشوری نیز 

درحال برنامه ریزی بود و حتی انتظار می رفت اردیبهشت امسال 

جشنواره فرهیختگان سینا در واحد علوم وتحقیقات اجرایی شود 

و جشنواره اختراعات نیز برنامه ریزی شده بود. این جشنواره ها 

با هدف  انگیزه ساختن برای دانش آموزان یعنی  انگیزه ساختن 

به عنوان همان اهدافی که برای دانشجویان داشتیم، برنامه ریزی 

شد؛ یعنی فردی که در آینده در کشور تاثیر گذار بوده، نسبت 

به کشور و محیط اطراف خود احساس مسئولیت کند.  البته 

یک هدف جانبی نیز در دستورکار قرار دادیم. در این هدف در 

برنامه های دانش آموزی توانمندی های دانشگاه آزاد اسلامی را 

به دانش آموزان نشان داده تا براساس آن  انگیزه و رغبت برای 

تحصیل در این دانشگاه را به عنوان یک دانشجو در آنها ایجاد 

کنیم. درمورد فضای دانش آموزی هدف ما به صورت جدی این 

نبود که دانش آموزان در کنکور یا المپیاد پذیرفته و توانمند 

شود. اینها در باشگاه هدف های کوچکی محسوب می شوند؛ 

ما درواقع هدف مان این است که روحیه پرسشگری، ایجاد 

دغدغه نسبت به مشکلات کشور و همچنین تمرین پژوهش 

در این سن اتفاق بیفتد، چراکه سنین پیش از دانشگاه بهترین 

زمان برای این اهداف است. درنتیجه برنامه این جشنواره ها نیز 

با این نگاه طراحی شد. 

باشگاهبزرگترینمنبعارزشمندنیرویانسانی
درچشمانداز14۰4

امیدواریم برای چشم انداز ایران 1۴0۴ باشگاه به عنوان بزرگ ترین 

منبع ارزشمند نیروی انسانی امیدوار به آینده کشور، دغدغه مند 

نسبت به مسائل کشور و البته با توانایی لازم برای حل مشکلات 

کشور شناخته شود. از این بپرهیزیم که فقط بخواهیم یک موضوع 

خاص نظیر تولید علم، ترویج کارآفرینی و ایجاد محصول صنعتی 

را دنبال کنیم، چراکه رسالت دانشگاه و ذیل آن باشگاه، بزرگ تر از 

این مسائل است و باید نگاه کلان تری را برای باشگاه داشته باشیم. 

چندسالپیشدرباشگاهپژوهشگرانجوانونخبگانحرف

ازتاسیسشهرداناییبود؛قراربوددرمراکزاستانهادهکده

داناییتشکیلشود.الاناینموضوعهمچناندرباشگاه

پیگیریمیشودیاخیر؟

این عنوان در اولویت برنامه های فعلی نیست اما برنامه شبکه سازی 

اعضا و البته برنامه ای که به دنبال ایجاد بستر ترویج علم در کل کشور 

و ایجاد سیستم مدیریت دانش است، همین هدف را دنبال می کند. 

البته نگاه قبلی که در این زمینه وجود داشت، ایجاد شهرک های 

علمی و فناوری و ایجاد مراکز رشد محصول محور که خروجی آنها 

شرکت های دانش بنیان باشد، بود. واقعیت این است که این بخش 

از کار به معاونت نوآوری و فناوری دانشگاه سپرده شده است و ما 

نیروی انسانی و ماده اولیه این بخش دانشگاه را تامین می کنیم. 

درواقع الان در دانشگاه مراکز رشد زیادی فعال هستند و ما افراد 

موفق خود را به آن معرفی کرده و مجبوریم خود را با ادبیات جاری 

دانشگاه تطبیق دهیم. ادبیات جاری دانشگاه این است که سراهای 

نوآوری که جایگاه هسته های فناوری و شرکت های دانش بنیان 

هستند باید توسط نیروهای انسانی تشکیل شوند که اینها خروجی 

باشگاه پژوهشگران هستند. 

فاصلهاندکشهرهایکشورباتهراندرانتشارمقالات

شاید این طور تصور شود که بهترین پایان نامه ها و رساله های دکتری تنها مختص دانشگاه های تهران 

بوده و دانشجویانی که در استان های دور از پایتخت تحصیل می کنند سهم چندانی در انتشار مقاله ها 

و به تبع آن پیشرفت علمی کشور ندارند، موضوعی که آمارهای منتشر شده از پراکندگی جغرافیایی چاپ 

پایان نامه ها و رساله ها در سال گذشته نه تنها آن را تایید نمی کند بلکه نشان از فاصله اندک دانشجویان 

دیگر شهرهای کشور در رسیدن به پایتخت نشینان دارد و این مهم یعنی همه دانشجویان تحصیلان 

تکمیلی در رشته های مختلف فارغ از اینکه در استان محروم تحصیل می کنند یا خیر، توانسته اند 

هم پای یکدیگر در پیشبرد علوم مختلف گام بردارند. 

1۰شهربرتردرانتشارپایاننامهورسالهدکتری

پژوهشگاه علوم و فناوری اطلاعات ایران )ایرانداک( اول تیر ماه آماری را از پراکندگی جغرافیایی در انتشار 

پایان نامه ها و رساله ها منتشر کرده که براساس آن شهرهای تهران، مشهد، اصفهان، تبریز، شیراز، رشت، 

یزد، ارومیه، اهواز و اردبیل جزء 10 شهر برتر در انتشار مقالات علمی در حوزه های مختلف هستند. در 

طرف دیگر ماجرا اما شهرهای گلپایگان، اسفراین، جیرفت، تایباد، اردکان، مشکین شهر، یاسوج، بندر 

لنگه، رفسنجان و ری جزء 10 شهر کم کار در این زمینه به شمار می روند، مساله ای که نشان می دهد 

مراکز آکادمیک در شهرهای مختلف جدا از اینکه در کدام استان واقع شده اند، نقش آفرینی متفاوتی 

در رشد علمی کشور از لحاظ تعداد پایان نامه و رساله های دکتری داشته اند. 

تهرانوالبرزبیشترینوخوزستانکمترینسهمدرانتشارمقالات

همچنین براساس گزارش های این پژوهشگاه، مراکز دانشگاهی کشور به 10 منطقه تقسیم شده که 

سهم استان های تهران و البرز به عنوان منطقه یک 1۷/۵۶ درصد، استان های خراسان شمالی، سمنان، 

خراسان رضوی و جنوبی به عنوان منطقه نه 1۳/20 درصد، استان های گلستان و مازندران به عنوان 

منطقه دو 12/۴0 درصد، استان های اصفهان، چهارمحال و بختیاری و یزد به عنوان منطقه شش 

12/1۵ درصد، استان های اردبیل، آذربایجان شرقی و غربی و زنجان به عنوان منطقه سه 12/1۳ درصد، 

استان های کرمان، هرمزگان و سیستان و بلوچستان به عنوان منطقه هشت 8/8۵ درصد، استان های 

کردستان، کرمانشاه، ایلام و لرستان به عنوان منطقه پنج ۷/۵8 درصد، استان های همدان، مرکزی و 

قم به عنوان منطقه چهار ۶/10 درصد، استان های بوشهر و کهگیلویه و بویراحمد به عنوان منطقه هفت 

۵/8۳ درصد و استان خوزستان به عنوان منطقه 10 تنها  ۴/21 درصد بوده است. 

آماربالایانتشارمقالهدرشهرهایصنعتی

این آمار نشان دهنده ظرفیت بالای دانشگاه ها در شهرهای مختلف کشور است که می توان با 

ریل گذاری درست آنها را به سمت کاربردی شدن سوق داد، جالب اینجاست شهرهایی که بیشترین 

سهم را در انتشار مقالات داشته اند، در زمره شهرهای صنعتی قرار دارند و این خود ویژگی مهمی 

محسوب می شود که باید بیش از پیش به آن توجه شود؛ چراکه نزدیکی مراکز دانشگاهی به 

بخش های صنعتی خود یکی از مهم ترین مولفه ها در برقراری ارتباط میان این دو بخش و بالطبع 

ارائه راهکارهای علمی و عملی برای برون رفت از مشکلات حوزه های مختلف صنعتی کشور است، 

موضوعی که می طلبید مسئولان آموزش عالی و اقتصادی استان های صنعتی توجه بیشتری به آن 

داشته و زیرساخت های لازم برای ارتباط گیری بخش های صنعتی با مراکز علمی و برعکس را فراهم 

کنند تا نه تنها زمینه تبدیل شدن دانشگاه های نسل اول و دوم به نسل های سوم و چهار مهیا شود، 

بلکه در شرایط تحریمی بتوان مشکلات صنعتی و اقتصادی کشور را نیز از طریق ظرفیت دانشجویان 

تحصیلات تکمیلی برطرف کرد. 

بورساوراقبهادارومدیریتبحران؛کلیدواژههایپرشمارمقالاتکشور

در کنار تعداد مقالات و سهم شهرها و استان های مختلف در پیشرفت های علمی کشور، پایگاه 

اطلاعات علمی ایران )گنج( نیز آمارهای جالبی را در حوزه کلیدواژه های پرشمار و پژوهشگران 

پربازدید منتشر کرده است که نشان از سمت و سوی فعالیت های علمی این روزهای کشور و 

البته دانشگاه های پرکار می دهد. براساس این سایت بورس اوراق بهادار تهران، ایران )مدیریت 

بحران(، نانوذره )فیزیک(، ایران، نانوذره )Physics(، زبان فارسی و شبکه عصبی جزء پرشمارترین 

کلیدواژه ها در میان مقالات منتشرشده به شمار می روند. با نگاهی به کلیدواژه ها این سوال 

به ذهن متبادر می شود که چرا با وجود تمرکز دانشجویان تحصیلات تکمیلی روی موضوعاتی 

مانند زبان فارسی، ایران )مدیریت بحران( کشور در این حوزه ها وضعیت خوبی ندارد و نه تنها 

نتوانسته زبان فارسی را آن طور که باید در دنیا گسترش دهد، بلکه حتی در قلمروی سرزمینی 

هم در حوزه مدیریت بحران مشکلات زیادی وجود دارد؟ هرچند شاید یکی از پاسخ های اصلی 

به این سوال همان کاربردی نشدن مقالات باشد، اما نمی توان عدم استفاده دستگاه های دولتی 

مختلف از ظرفیت مراکز آکادمیک کشور را نیز نادیده گرفت. 

قلمرویشهری؛بالاتریناماردرانتشارمقالات

ــه و  ــزار و ۶۷۴ پایان نام ــگاه از ۶0 ه ــن پژوهش ــزارش ای ــده در گ ــات ارائه ش ــاس اطلاع براس

ــزار و  ــود، 10 ه ــته می ش ــال گذش ــه س ــوط ب ــه مرب ــامانه ک ــده در س ــا( ثبت ش ــاله )پارس رس

1۶۴ پارســا کــه 1۶/۷۵ درصــد را شــامل می شــود دارای قلمــروی فرامــرزی، ملــی، اســتانی، 

یــا شــهری بوده انــد. بــه عبــارت دقیق تــر تعــداد پایان نامه هــا و رســاله ها بــا قلمــروی 

ــهم  ــدد س ــا 1۵8۵ ع ــی ب ــروی مل ــدی، قلم ــهم  ۳/۷۷ درص ــداد ۳8۳ س ــا تع ــرزی ب برون م

ــا ۴۶۵۴  ــهری ب ــدی و ش ــهم ۳۴/8۵ درص ــدد س ــا ۳۵۴2 ع ــتانی ب ــدی، اس 1۵/۵۹ درص

عــدد ســهم ۴۵/0۳ درصــدی بــوده اســت. 

تربیتمدرسیهاپربازدیدترینپژوهشگرانگنج

قطعا اعضای هیات علمی دانشگاه ها به عنوان مهم ترین مولفه در انجام کارهای پژوهشی هر کشوری 

به شمار می روند و اساتید ایران نیز از این امر مستثنی نیستند. اعضای هیات علمی یا به صورت مستقل 

به انجام امور پژوهشی می پردازند یا به عنوان استاد راهنما در کنار دانشجویان مقطع کارشناسی ارشد 

و دکتری حضور داشته و به آنها در پیشبرد اهداف پایان نامه و رساله شان کمک می کنند. با این حال 

براساس آمار سایت گنج در میان بیش از 80 هزار عضو هیات علمی فعال در مراکز دانشگاهی کشور، 

کمتر از تعداد انگشتان دست در زمره پژوهشگران پربازدید قرار دارند که به ماحاصل تلاش های علمی 

آنها استنادهای قابل توجهی می شود.  عادل آذر یکی از همان پژوهشگران پربازدید بوده که از اعضای 

هیات علمی دانشگاه تربیت مدرس به شمار می رود و رتبه اول پژوهشگران پربازدید را به خود اختصاص 

داده است. او از دانشمندان حوزه علوم انسانی کشور بوده که در حوزه های تربیت بدنی، جغرافیا، 

اقتصاد، حقوق، علوم اجتماعی، روانشناسی و مدیریت دارای کتاب های متعدد است و همچنین 

مقالات داخلی و بین المللی قابل توجهی را هم منتشر کرده و باید به این مهم اشاره کرد که تالیفات او 

در دانشگاه های سراسر کشور به عنوان واحدهای درسی تلقی می شود. البته انتقادات زیادی پیرامون 

این عضو هیات علمی مطرح شده؛ چراکه او سوابق اجرایی متعددی نیز در کارنامه کاری خود دارد 

که ازجمله آنها می توان به رئیس دیوان محاسبات کشور و نماینده دهلران در مجلس هفتم اشاره کرد 

و جالب اینجاست که عادل آذر تا امروز کنار همه مشغله های کاری توانسته ۴۷8 پژوهش علمی را 

منتشر کند که به طور میانگین سالانه بیش از 10 پژوهش علمی می شود.  مجتبی رفیعیان هم از 

دیگر اساتید دانشگاه تربیت مدرس است که از سال ۷۵ تا امروز به دانشجویان جغرافیای شهری در 

مقطع دکتری و جغرافیا و برنامه ریزی شهری در مقطع کارشناسی ارشد درس می دهد. این پژوهشگر 

در دهه 80 و ۹0 پژوهش های علمی زیادی را انجام داده که برخی از آنها حتی به مجلات خارجی نیز 

راه پیدا کرده است. همچنین در سوابق اجرایی  این عضو هیات علمی مدیریت بخش شهرسازی پروژه 

طراحی سیستم اطلاعات شهرسازی و معماری کشور، مدیر پروژه طراحی مدل دینامیک سنجش 

بیمه خدمات درمانی و توسعه روستایی کشور، مدیر بخش مطالعات کالبدی- فضایی، مدیر پروژه 

تقسیمات کشوری وزارت کشور و... به چشم می خورد. کتاب های الگوهای تحلیلی تغییر کاربری زمین، 

روش های تحلیلی در برنامه ریزی شهری و منطقه ای، شهروندی و الگوهای برنامه ریزی مشارکتی، 

ابعاد شهر پایدار و... نیز ازجمله تالیف رفیعیان به شمار می رود.  محمدرضا بمانیان نیز از اعضای 

هیات علمی دانشگاه تربیت مدرس است که در رتبه سوم پژوهشگران پربازدید به شمار می رود. او 

که از سال ۹1 تا امروز استاد دانشکده هنر و معماری این دانشگاه است در حوزه های حکمت هنر، 

معماری و شهرسازی اسلامی، نقد و تئوری معماری و شهرسازی، مدیریت و فن ساختمان، مدیریت 

شهری و ساختمان های بلند تحقیقات زیادی را انجام داده است و تا امروز 1۶۶ پژوهش را در قالب 

استادراهنما و پدید آورنده اصلی داشته است. او همچنین داوری مجلات علمی ای چون مدرس 

هنر، نقش جهان، مدیریت شهری، آموزش مهندسی ایران، باغ نظر، مطالعات تطبیقی هنر، مرمت 

و معماری ایران و... را بر نیز عهده داشته است.  رتبه چهارم پژوهشگران پربازدید نیز متعلق به مجتبی 

انصاری از اساتید دانشگاه تربیت مدرس است، . فردی که تالیف کتاب های آموزش تخصصی هنر 

و منظرپردازی در بلوارهای شهری را در کارنامه خود دارد  و در کنار چاپ مقالات علمی در مجلات 

داخلی و خارجی در حوزه های معماری ایران و باغ های ایرانی، روانشناسی معماری و محیط، تزئینات 

وابسته به معماری ایرانی-اسلامی، هندسه کاربردی و نقوش هندسی در هنر ایرانی و معماری زیست 

مبنا، سابقه همکاری تحقیقاتی با طرح جامع مجتمع گردشگری پیرغاز، طرح شهری-محیطی رود-

دره دارآباد تهران، بررسی مشکلات فضاهای مسکونی شهری و ارائه الگوهای کالبدی مطلوب و طرح 

جامع مجتمع گردشگری تفریح سازمان زندان ها در کلاردشت را در کارنامه خود دارد.  احمد برجعلی 

دانشگاه علامه طباطبایی نیز رتبه پنجم را به خود اختصاص داده است. فردی که دکتری تخصصی 

روانشناسی دارد و عضویت هیات ممیزه این دانشگاه، عضویت کمیسیون تخصصی روانشناسی، 

عضویت اصلی هیات بدوی رسیدگی به تخلفات اداری دانشگاه را نیز در سوابق اجرایی خود دارد و 

تالیف کتاب هایی چون »تحول شخصیت نوجوان«، »عناصر فرهنگ و سلامت روان«، »روانشناسی 

نوجوانان بزهکار« و... را نیز انجام داده و در طراحی مدل ترکیبی معماری نظام آموزشی مبتنی بر 

بازخورد عاطفی هم مشارکت کرده است. 

پایان نامه ها و رساله های دانشجویان تحصیلات تکمیلی همیشه یکی از مهم ترین خروجی دانشگاه ها در کنار تربیت نیروی انسانی به شمار می روند، چراکه عملًا، 

دانشجویان این مقطع تحصیلی هستند که می توانند علوم خود را در قالب پایان نامه ها به مرحله کاربردی رسانده و برای رفع معضلات بخش های مختلف صنعتی 

و غیرصنعتی کشور راه حل ارائه دهند. مولفه ای که قطعا نقش بسزایی در تبدیل دانشگاه های نسل اول و دوم به نسل سوم و چهارم و همچنین پررنگ تر شدن 

حضور مراکز آکادمیک در حل موضوعات مختلف جوامع برعهده دارد. امروزه در دنیا مقالات دانشجویان این مقطع تحصیلی به اندازه ای با اهمیت شده است 

که یکی از مولفه های اصلی در تعیین رشد علمی کشورها به شمار می رود و نظام های رتبه بندی هرساله با مقایسه تعداد مقالات منتشر شده توسط دانشگاه های مختلف آنها، جایگاه شان را در سطح دنیا ارتقا 

یا کاهش می دهند. با این حال نباید این نکته را فراموش کرد که پایان نامه ها و رساله های دکتری دانشگاه های ما هنوز راه زیادی را در پیش دارند تا به معنی واقعی کاربردی سازی شده و بتوانند در حوزه های 

مختلف راهکارهای علمی عملیاتی ارائه دهند. البته طی سال های اخیر قدم های خوبی در راستای تغییر این حوزه برداشته شده است که نمی توان به راحتی از کنار آن گذشت، اما به اذعان خود دانشگاهیان 

هنوز ارتباط این مراکز با بخش های مختلف صنعتی و غیرصنعتی کشور برقرار نشده و باید فکر اساسی برای آن اندیشیده شود. 
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